

Workshop on Sustainability and the Good Life

Friday, November 16th 2018, 1.30-5 pm, room 365 Uni Dufour, University of Geneva, Rue du Général Dufour 24, 1204 Genève

This workshop deals with a key challenge for contemporary democracies: the redefinition of social, economic, and political ideals in order to lead toward sustainable lifestyles. To implement the kind of changes required to tackle the environmental challenge that we face, we need to re-think our economic goals (growth and its benefits), social (consumption as a key social activity), and political (democracies capacity to take the lead in the sustainable turn). In this workshop, researchers present their work on sustainability and the good life (Antonietta Di Giulio), the role of political ecology (Gérald Hess), civil society organizations (Johanna Huber), and citizens' engagements (Philip Balsiger, Jasmine Lorenzini, and Marlyne Sahakian) to start an interdisciplinary reflection about transformative ideals in the realm of sustainability.

Speakers

Philip Balsiger, University of Neuchâtel
Antonietta Di Giulio, University of Basel
Gérald Hess, University of Lausanne
Johanna Huber, University of Geneva

Participants

Laurence Godin, University of Geneva
Jasmine Lorenzini, University of Geneva
Marlyne Sahakian, University of Geneva
Katia Vladimirova, University of Genoa

Journée d'étude *dolce vita* et durabilité

Vendredi 16 novembre 2018, 13h30-17h00, salle 365 Uni Dufour, Université de Genève, Rue du Général Dufour 24, 1204 Genève

La question centrale de cette journée d'étude porte sur la redéfinition des idéaux sociaux, économiques et politiques permettant de favoriser la durabilité. Les enjeux de durabilité sont au cœur de préoccupations de nombreux citoyen-ne-s et mouvements sociaux. Le tournant requis pour faire face aux défis climatiques requiert une redéfinition en profondeur de nos idéaux économiques (la croissance et ses bienfaits), sociaux (la consommation au cœur de la sociabilité) et politiques (la capacité des démocraties à s'engager dans la transition écologique). Durant cette demi-journée d'étude, des chercheur-e-s travaillant dans différentes disciplines sont invité-e-s à présenter leurs travaux portant sur le développement durable et l'idée de "good life" (Antonietta Di Giulio), le rôle de l'écologie politique (Gérald Hess), celui de la société civile (Johanna Huber) et des citoyen-ne-s (Philip Balsiger, Jasmine Lorenzini, and Marlyne Sahakian) afin d'amorcer une réflexion interdisciplinaire sur ce thème.

Intervenant-e-s

Philip Balsiger, Université de Neuchâtel
Antonietta Di Giulio, University of Basel
Gérald Hess, Université de Lausanne
Johanna Huber, Université de Genève

Participant-e-s

Laurence Godin, Université de Genève
Jasmine Lorenzini, Université de Genève
Marlyne Sahakian, Université de Genève
Katia Vladimirova, Université de Gène

Detailed program

- 1.30 Intro & Roundtable to present participants
- 1.40 **Antonietta Di Giulio**
Sustainability – good life – consumption: How to relate them?
- 2.10 **Philip Balsiger, Jasmine Lorenzini, Marlyne Sahakian**
Social change toward sustainable practices: citizens' understandings and engagements
- 2.40 Shared discussion (moderator: Marlyne Sahakian)
- 3.10 *Coffee break*
- 3.30 **Gérald Hess**
La communauté écroumérique: entre éthique environnementale et écologie politique
- 4 pm **Johanna Huber**
Alternative Food Associations between democracy and neoliberalism: the case of Geneva
- 4.30 Shared discussion (moderator: Jasmine Lorenzini)